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• Mécs Imref az SZDSZ országgyűlési képviselője: 

Ötvenhat - kegyelmi állapot 

Mécs Imre: „Sem '56 szellemisége, sem az ötvenhatosok nincsenek a helyükön." (Fotó: Fnyedi Zoltán) 

Életutakat tört ketté és 
karrierek kiindulópont-
jává vált, mélybe rántott 
és m a g a s b a emelt az 
1956-os forradalom. Az 
akkori követeléssor lett 
kiindulópontja rendszer-
változásos mánknak. Az 
'56-os fényes tüntetés 
napjának évfordulóján 
kiáltották ki a harmadik 
magyar köztársaságot. 
Az e l l entmondásokat 
rejtő megközelítések ott 
kavarognak az idei ok-
tóber 23-i ünnepen is. 
Az '56-os fiatal forradal-
márból elítélt, majd re-
habilitált, mára vezető 
politikussá lett Mécs Im-
rével, a Szabaddemok-
raták Szövetségének or-
szággyűlési képviselőjé-
vel, a honvédelmi bizott-
ság elnökével a szegedi 
és a budapesti '56-ról, 
az október huszonhar-
madikákról beszélget-
tünk. 

• Hogyan születik a for-
radalom, hogyan lesz va-
lakiforradalmár? 
- Életem megha t á rozó 

napja lett az 1956. október 
23-i, keddi, verőfényes dél-
után. Azért indultunk, hogy 
kifejezzük szimpátiánkat a 
lengyelek függetlenségi küz-
delmével. Észrevétlenül ke-
rültünk az élre, s már a mi 
szabadságharcunkról volt 
szó. Reggel, mikor elindul-
tunk nem akartunk forradal-
mat. Reformokért, de határo-
zott változásokért mentünk 
az utcára, hogy a magunk út-
ját járhassuk... 

# A szegediek számára 
fontos annak rögzítése, 
hogy a forradalom köve-
teléseinek zöme itt szüle-
tett. 
- Igen, október 16-án egy 

itteni, a lengyel ösztöndíja-
sokat búcsúztató bálon vető-
dött föl a MEFESZ gondola-
ta. Aztán a szegedi egyete-
men fogalmazták meg azt a 
12 pontot, melyet Kiss Ta-
más fölolvasott, aztán sok-
szorosítottak és eljuttattak 
az ország fő i sko lá i r a és 
egyetemeire . így október 
22-én a műszaki egyetem 
aulájába is. Ezeket a ponto-
kat bővítettük - például a 

szovjet csapatok kivonulásá-
nak, a többpártrendszerű de-
mokráciának a követelésé-
vel... Kiss Tamás cellatár-
sam lett... 

• Az akkor megfogal-
mazott 16 pont mai 
szemmel nézve az óhajok 
eklektikus halmaza. 
Megvalósultak-e már az 
'56-os követelések? 
- A fő követelések a mai 

napig érvényesek. Igazán 

csak 1989 után valósultak 
meg, illetve megvalósuló-
ban vannak. Hiszen évszá-
zadok elnyomása után nem 
könnyű építeni a demokráci-
át. 

• 1956-ban mit veszítet-
tünk? 
- Mindannyiunkban ott a 

keserűség, hogy ha '56 sike-
rül, akkor ma Magyarország 
Európa egyik legmodernebb 
és legvirágzóbb országa. Hi-

szen '55-ben szabadult föl 
Ausztria, s lám, milyen utat 
futott be! De a történelem-
ben nincs „mi lett volna, 
ha..." 

• Hogyan ünnepelt, s 
ünnepel október 23-án ? 
- E nap számomra a leg-

nagyobb örömünnep! A bör-
tönévekben úgy emlékez-
tünk meg október 23-ról, 
hogy beszélgettünk, végig-
vettük a tör ténéseket , el-

mondtuk, ki hol járt és mit 
csinált. így alakult ki átfogó 
képünk '56-ról... A legkese-
rűbb 1958. október 23. volt, 
mikor halálra ítéltként sira-
lomházban vártuk a véget. 
Akkor nagyon tárgyilago-
san, madártávlatból néztük a 
magyar tör ténelmet , a mi 
f o r r a d a l m u n k a t . . . M i k o r 
'63-ban amnesztiát kaptunk, 
s több ezren hazatérhettünk, 
csak lopva, beszélgetve ün-
nepelhettük e napot mi, aki-
ket közellenségnek tekintve 
figyeltek... Egyre bátrabbak 
lettünk, s a 70-es években 
magánlakásokon már meg-
emlékezéseket tartot tunk. 
Aztán '86. október 23-án, 
délután kettőkor a demokra-
tikus ellenzék kis csapata 
beszaladt a műszaki egye-
temre, s az udvaron, azon a 
helyen, ahol a forradalmat 
elindítottuk, megemlékez-
tünk, s mire a munkásőrsé-
get is mozgósítot ták elle-
nünk, szép csöndesen eljöt-
tünk... Egyre többen zarán-
dokoltunk a 30l-es parcellá-
ba. Aztán megalakítottuk a 
Történelmi Igazságtétel Bi-
zo t t ságo t , rehabi l i t ác ió t , 
Nagy Imre és társainak újra-
teremtését követelve... 

• Az új magyar köztár-
saság kikiáltásának ün-
nepe is október 23. Ez a 
szándékosan előidézett 
egybeesés a két esemény 
jelentőségét erősíti vagy 
gyengíti? 

- Életemnek talán az volt 
a legszebb, ugyanakkor a 
legszorongásosabb napja, 
mikor több mint százezer 

ember megfogta egymás ke-
zét a Hősök terén, s fogadal-
mat tett: nem feledi a forra-
dalom örökségét. '56 mártír-
jainak újratemetése után, az 
akkor i ok tóber i ünnepen 
megnyugvással vettem tudo-
másul: megpecsétel tük az 
egyezséget, hisz a forradal-
mi október 23. adja a hite-
lességét a harmadik Magyar 
Köztársaságnak, mely az el-
só magyar európai jogállam. 

• Mi az oka annak, 
hogy '56 hősei jórészt a 
ma elesettjei? 
- Elkeserítő, hogy se '56 

szellemisége, se az ötvenha-
tosok nincsenek a helyü-
kön... Rengeteg embernek 
tönkrement az élete, évtize-
deket töltöttek reménytele-
nül. S mikorra megnyíltak a 
lehetőségek, az számukra 
már késő volt... Elfőttek a 
dolgok, fosszíliává váltak, 
mire lehetőséggé alakultak... 

• Mi 1956 mai értéke? 
- Nem nehéz '56 és a je-

len helyzet között összefüg-
géseket fölfedezni. Nemzeti 
célunk, a szabadság és a füg-
getlenség érdekében akkor 
félretettük a különbségeket, 
s az azonosságokat tekintet-
tük fontosnak. Jól tudom, 
nem lehet mindig ilyen ke-
gyelmi állapotba jutni, mint 
amilyen ' 5 6 volt . De ' 5 6 
példájá t követve a fon tos 
nemzeti kérdésekben össze 
kell fogni. Az akkori aktivi-
tás is követésre méltó, hogy 
ne uraljon minket még most 
is a kádá r i zmus legször-
nyűbb öröksége, a passzivi-
tás... Ha felnőnek azok a fia-
tal generációk, melyek tár-
gyilagosan, ugyanakkor sze-
retettel tudnak '56 felé for-
dulni, akkor helyre fog állni 
igazi értéke és becsülete. 

Újszőszi I lona 

• Szülővárosában koncertezik a világjáró zongoraművész 

Hét dollárral kezdtem új életet" 
Ma este két világhírű 

m a g y a r s z á r m a z á s ú 
muzsikus, Sebők György 
zongoraművész és Var-
ga Tibor hegedűművész-
karmester fellépésével 
kezdőd ik a' h a n g v e r -
s e n y é v a d a Szegedi 
Nemzeti Színházban. A 
két v e n d é g m ű v é s z a 
Szegedi Szimfonikus Ze-
nekarra l Mozart-estet 
ad, amelynek műsorán 
az A-dúr és a Jupiter 
szimfónia mellett a D-
moll z o n g o r a v e r s e n y 
szerepel. A szegedi szü-
letésű szólistával, a 75 
éves Sebők Györggyel 
tegnap beszélgettünk. 

• Milyen emlékeket őriz 
szülővárosáról? 
- A Kfgyó utca l-ben, az 

első emeleti erkélyes, nagy 
sa roklakásban laktunk. 
Egyik végében apám ügyvé-
di irodája, a másikban nagy-
a p á m o r v o s i f o g a d ó s z o b á j a 
kapott helyet. Gyerekkorom-
ban ezért úgy éreztem, akár-
mi jöhet, velem nem történ-
het semmi baj. Ötéves ko-
romban egy zongoratanárnő-
től kezdtem zenét tanulni, 
majd később Bárányi János 
volt a tanárom, aki akkori-
ban nyitott kis magán zene-
iskolát Szegeden. Emlék-
szem, a zongorám az ablak-
nál állt, amikor gyakoroltam, 
időnként kinéztem, hogy a 
járókelők megállnak-e hall-
gatni, hogyan muzsikálok. 
14 évesen már Fricsay Fe-
renc dirigálásával koncertez-
tem. Amikor 16 éves lettem, 
apám azt mondta, senki sem 
zongorázik már nálam job-
ban a városban, ezért el kell 

mennem valahová, abol töb-
bet tanulhatok. 

• Ekkor következett a ze-
neakadémia, amelynek 
meglepően fiatalon lett a 
növendéke. Kik voltak a 
mesterei? 
- A zeneszerzés tansza-

kon Kodály volt a tanárom, 
zongorán pedig Székely Ar-
noldnál kezdtem, ma jd 
Keéri-Szántó Imre lett a 
mes te rem. Diploma után 
hangversenyeken kísértem, 
privát órákat adtam. Nagyon 
szerettem volna találni vala-
kit, akinél folytathattam vol-
na a tanulmányaimat. Akko-
riban költözött Bécsből Bu-
dapestre Paul Weingarten, 
akit felkerestem, hogy sze-
retnék nála tanulni. Gyö-
nyörű férfi volt, nagy fehér 
hajjal, búzavirág kék szem-
mel. E lő já t szo t t am neki . 
Amikor kikérdezett a családi 
körülményeimről, elmond-
tam neki, hogy apám épp ha-
lálán van, én pedig k o r r e p e -
tálásból, tanításból élek. Azt 
felelte, boldogan elvállal nö-
vendéknek. Kérdeztem, mi-
be kerül egy óra. Semmibe, 
nem fogad el pénzt - hang-
zott a válasza. Két-három 
hónap után nagyon megható 
dolog történt: az egyik órán 
Weingarten azt mondta: a 
múltkor a másik szobában 
hallott engem játszani egy 
régi barátja, aki küldött ne-
kem egy borítékot. Kinyitot-
tam, 100 pengő volt benne. 
A mai napig meggyőződé-
sem, hogy nem volt semmi-
féle régi barát , az a saját 
pénze lehetett. Weingarten 
jómódú volt, egy Batthyány-
Strattmann grófnő volt a fe-
lesége, és egy gyönyörű vil-

Sebök György: 14 évesen Fricsay Ferenc szólistája voltam Szegeden 
(Fotó: Miskolcii Róbert) 

Iában laktak. Amikor taní-
tok, és a privát órákért nem 
fogadok el pénzt, úgy érzem, 
még ma is azt a 100 pengőt 
fizetem vissza. 

• A háború utáni évek-
ben gyorsan elindult a 
karrierje... 
- A vasfüggöny keleti ol-

dalán sokat koncerteztem. 
Elsó díjat nyertem a berlini 
nemzetközi versenyen. Ak-
kor már a Bartók Béla Kon-
zervatóriumban tanítottam. 
Bejártam egész Kelet- és Kö-
zép-Európát , fe l lép tem 
Moszkvában , Szóf iában , 
Varsóban. A Zeneakadémiá-
nak egészen addig nem jutott 
eszébe meghívni engem, 

amíg el nem mentem Magya-
rországról. Ma nincs olyan 
zeneművészeti főiskola a vi-
lágon, amelyik ne örülne, ha 
ott tanítanék. Zongoramű-
vészként nem panaszkodhat-
tam, hiszen sokat koncertez-
tem Pesten és a keleti blokk 
államaiban. De egy idő után 
úgy éreztem, ez a világnak 
csak nagyon kis része. Nem 
az egyetlen voltam, aki ak-
koriban fe lkerekede t t , és 
megpróbált Nyugaton új éle-
tet felépíteni. 

• Milyen emlékei vannak 
az '56-os forradalomról? 
- Október 23-án a Magyar 

Rádió épületében voltam a 
neves olasz karmesterrel , 

Mario Rossival. Amikor lö-
völdözni kezdtek, Rossival 
együtt sötét pincéken mász-
tunk keresztül, hogy kijus-
sunk egy másik utcára. Ak-
kor már ölelkeztek az embe-
rek, és a Sztálin-szobor nya-
kán volt már a kötél. Budán, 
az Eszék utcában laktam, mi-
közben igyekeztem haza, lát-
tam az ünneplő tömeget. A 
következő napokban a bará-
tainkkal telefonon tartottuk a 
kapcsolatot . Néhány nap 
múlva behívtak engem is a 
parlamentbe, mert alakítani 
akartak valamilyen kulturális 
bizottságot. Én lettem volna 
a zenei élet egyik képviselő-
je . Azt mondták, ezentúl 

minden megváltozik, többpárt-
rendszer lesz. November 2-án 
azt hittük, győzött a forrada-
lom. Minden ablakban gyertya 
égett, ami különösen megren-
dítő volt számomra, mert épp 
akkor volt a születésnapom. 
Azután november 4-én hállot-
tuk az ágyúzást, a tankok vo-
nulását. Akkor határoztuk el, 
hogy amint lehet, elmegyünk. 
Mindenki Németországot ja-
vasolta, de engem Párizsba hú-
zott a szivem. 

• Járt már ott korábban? 
- A háború után egy évet 

töltöttem ott. Emlékeztem az 
emléktáblára annak a háznak 
a falán, ahol egykor Ady és a 
francia kultúráért ra jongó 
magyar (rók laktak. Hiába fi-
gyelmeztettek itthon, hogy a 
f rancia nem olyan zenei 
nemzet, mint a német, in-
kább csak lemezeket vásárol-
nak, nem melománok, ha-
nem diszkofilek. 

• '57 tavaszán nem lehe-
tett egyszerű elhagyni az 
országot... 
- Egy francia impresszá-

rió koncer tmeghlvásáva l 
mentem el a francia nagykö-
vetségre vízumért. Amikor 
kiléptünk az épületből, fele-
ségemmel együtt azonnal le-
tar tóz ta t tak . Bevit tek az 
Andrássy út 60-ba, alaposan 
kikérdeztek, végül elenged-
tek. A csehszlovák és a né-
met vízumot is megszerezték 
a barátaink, de útlevél is kel-
lett mindkettőnknek. Sikerült 
találnunk valakit, akit le le-
hetett pénzelni . így lett 
ugyan útlevelünk, de a ru-
hánkon, néhány kottán és a 
hivatalos hét dollár költőpén-
zen kívül szinte semmit sem 
vihettünk magunkkal. 

• Hamar sikerült Párizs-
ban új életet kezdeniük? 
- Megismerkedtem Pour-

tales unokahúgával, aki ren-
dezett egy exkluzív koncertet 
a sza lon jában . Rendkívül 
előkelő közönséget hívott 
meg, többek között egy imp-
resszáriót is - később a pári-
zsi opera igazgatója lett - , 
aki odajött hozzám, és azt 
mondta: tíz éve nem hallott 
ilyen zongoris tá t . Rögtön 
megkérdezte, akarok-e vele 
do lgozn i . Bemuta to t t az 
Erato hanglemezvállalat ve-
zetőségének, akik felajánlot-
tak egy nyolc lemezre szóló 
szerződést. Rögtön az első 
megkapta a Grand Prix Du 
Disque-díjat. Néhány hónap 
elteltével teli voltam koncer-
tekkel. 

• Miért települt át az 
Egyesült Államokba ? 
- Az egyik párizsi koncer-

temen egy estén eljátszottam 
a három Bartók-zongoraver-
senyt, s erről az egyik nagy 
New York-i lap is beszámolt. 
Rövidesen három nagy ame-
rikai egyetem hívott meg ta-
nítani. Mindegyiknek nemet 
mondtam. Végül a bloo-
mingtoni Indiana University 
School of Music hívott meg, 
amelyről tudtam, hogy ott ta-
nít Greengold, a világ legna-
gyobb hegedűtanára, Starker 
János és hasonló kvalitású 
elsőrangú művészek. Először 
csak egy évre szerződtem le, 
majd végleg maradtunk a fe-
leségemmel. Azóta ott taní-
tok és vendégprofesszorként, 
koncertezó zongoraművész-
ként Japántól Svájcon át Ka-
nadáig járom a világot. 

Hollősi Zsolt 


